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اول مهر، فقط با 20 درصد افزايش ترددها 198 تن آلاينده وارد هواي پايتخت شد

مهر با صدها  تن آلاينده از راه رسيد!

همزم�ان ب�ا فرا رس�يدن مهر م�اه از امروز 
خيابان ه�اي پايتخ�ت رس�ماً در خدم�ت 
دانش آموزان و دانش�جويان قرار مي گيرند 
تا س�ال تحصيلي خود را آغاز كنند؛ اتفاقي 
كه در اولين روز مهر ماه و در شرايطي كه فقط 
با افزايش 20 درصدي ترافيك در معابر شهر 
تهران روبه رو بوديم، 134تن منواكسيد كربن، 
هشت تن اكس�يد نيتروژن، 16 تن تركيبات 
آلي فرار، 400كيلوگرم دي اكسيد گوگرد و 64 
كيلوگرم ذرات معلق وارد هواي تهران كرد. 
 ما ايراني ها عادت داريم تمام كارهايمان را از سر 
هفته ش��روع كنيم. به همين خاطر اگر سيزده 
بدر سه شنبه باشد يا اول مهر چهارشنبه، زياد به 
آن اهميت نمي دهيم و ابتداي هفته بعد را اولين 
روز كاري در نظ��ر مي گيريم. ب��ه همين خاطر 
چون امروز چهارم مهر، ش��نبه است، آن را روز 

اول مدارس مي دانيم. 
با اينكه چهارش��نبه هفته گذشته اول مهر ۹۴ 
بود و آن روز هم با افزايش آلودگي هوا ش��روع 
شد اما همه منتظر بودند تا شنبه از راه برسد و 
به قول معروف از سر هفته همه چيز را با انرژي 
آغاز كرده و خود را موظف به حضور در خيابان ها 
بدانند. در اولين روز مهر بالا رفتن ميزان تردد 
در ش��هر و همچني��ن ثبات جوي، باعث ش��د 
ركورد دو هفته هواي سالم در شهريور امسال، با 
شروع پاييز شكسته شود و شاخص يك واحد از 

استانداردها بالاتر قرار بگيرد و برخي گروه هاي 
جامعه را در محدوده ناسالم قرار داد. 

همه عوامل دست به دست هم داده اند تا امسال 
هم مثل سنوات گذشته با فرا رسيدن مهر ماه و 
در كنار تمام ش��لوغي ها، هواي سرد هم مزيد 
بر علت ش��ود و هوا را به س��مت آلوده تر شدن 

پيش ببرد. 
گويي شهروندان و به خصوص پايتخت نشينان 
منتظرند تا يك بار ديگر بش��نوند كه »وضعيت 

آلاينده ها به مرز هشدار رسيده است!«
  ورود 198تن آلودگي در يك روز

هر سال و با شروع س��ال تحصيلي و به تبع آن 
افزايش حجم ترافيك و ترددهاي شهري هواي 
تهران به ش��دت تحت تأثير ق��رار مي گيرد. بر 
همين اس��اس و بنا ب��ه اعلام س��ازمان كنترل 
ترافيك شهرداري تهران مبني بر افزايش تردد 
خودروهاي سواري در روز اول مهر سال جاري 
به ميزان تقريبي 20 درصد در مقايس��ه با روز 
پيش از آن، آلاينده ها نيز به طرز چش��مگيري 

افزايش يافتند. 
 13۴ت��ن افزاي��ش در انتش��ار آلاين��ده 
منواكس��يدكربن، هشت تن اكس��يدنيتروژن، 
16 تن آلاينده تركيبات آلي فرار، ۴00 كيلوگرم 
دي اكس��يد گوگرد و 6۴ كيلوگ��رم افزايش در 
انتشار غلظت ذرات معلق كه بايد گفت با فرض 
افزايش 20 درص��دي حجم ترافي��ك، در روز 

چهارشنبه اول مهر در حدود 1۹8 تن آلودگي 
بيشتر توليد شده است. 

حال ب��ا درنظر گرفتن اين مس��ئله ك��ه اولين 
روز بازگش��ايي مدارس در س��ال جاري با روز 
چهارشنبه قبل از تعطيلات مصادف شده بود، 
انتظار مي رود در هفته دوم شروع سال تحصيلي 
و افزايش حج��م ترافي��ك، بر مي��زان غلظت 

آلاينده هاي هوا نيز افزوده شود. 
  كش�مكش هاي سياس�ي و جلس�ات 

بي نتيجه 
هر س��ال و در راس��تاي جلوگيري از تش��ديد 
آلودگي هوا و كاهش آلاينده ها در س��طح شهر 
از سوي پليس راهنمايي و رانندگي طرح هايي 
به اج��را در مي آيد ك��ه برخورد ب��ا خودروها و 
موتورسيكلت هاي دودزا، برخورد با خودروهاي 
بدون معاينه فني و تشديد كنترل مبادي ورودي 
به محدوده زوج و ف��رد و طرح ترافيك از جمله 

اين طرح ها است. 
كارشناس��ان معتقدند، در كش��ور وجود دهها 
هزار خودروي ش��خصي فرس��وده و همچنين 
تاكسي هايي كه منتظرند تا از رده خارج شوند 
در كنار آنها ناوگان فرسوده حمل و نقل عمومي 
شرايطي را به وجود آورده تا تردد اين ارابه هاي 
متحرك نفس  كلانشهرها را به شماره بيندازد. 
رئيس پليس راه��ور پايتخت با انتق��اد از نبود 
اراده جدي براي خروج خودروهاي فرسوده از 

چرخه حمل و نقل ش��هري گفته: »متأس��فانه 
آمار خودروهاي فرس��وده خارج شده از چرخه 
حمل و نقل عمومي اصلًا رضايت بخش نيس��ت 
و نه فقط در زمينه خودروهاي ش��خصي، بلكه 
ناوگان حمل و نقل عموم��ي در بخش اتوبوس 
و مترو نيز ب��ا مش��كل آلايندگي ب��الا مواجه 

هستيم.«
ش��ايد بتوان از امروز، ش��رايط روزهاي سخت 
تهران و ديگر كلانشهرها را پيش بيني كرد. در 
پايتخت عرف بر اين است كه با قرار گرفتن وضع 
آلودگي هوا در آستانه هشدار، به روال سال هاي 
گذش��ته برخي محدوديت ه��اي ترافيكي در 
سطح شهر به اجرا گذاشته شود كه تعميم طرح 
زوج و فرد از در منازل قوي ترين احتمال براي 
اجراس��ت. طرحي كه در اين س��ال ها بسياري 
از مس��ئولان ترافيكي ش��هر، اجراي آن را تنها 
مس��كني موقت براي خارج ش��دن از ش��رايط 
بحراني عنوان كرده اند كه در بلندمدت كارايي 

خود را از دست داده است. 
با اين ح��ال و دركمال تأس��ف باي��د گفت هر 
س��ال موضوع آلودگي هوا، هزاران س��اعت از 
وقت مسئولان و تصميم گيرندگان را مي گيرد 
كه در نهاي��ت آنها به اين نتيجه مي رس��ند كه 
سياس��ت زدگي و اجرا نش��دن صحيح قوانين 
مهم ترين دليل لاينحل ماندن موضوع آلودگي 

هواست!
  قهر آسمان با پايتخت نشينان

آمارهاي سازمان بهداشت جهاني نشان مي دهد 
كه ايران سومين كشور جهان از نظر آلودگي هوا 
اعلام شده، اما باز هم مس��ئله اي به اين مهمي 
درگير كشمكش هاي سياسي مي شود و در قيل و 

قال دولتمردان به نتيجه نمي رسد. 
در كنار تمام اين تفاسير گويي آسمان هم قصد 
دوستي با پايتخت نشينان را ندارد. اين روزها نه 
از باد خبري اس��ت و نه از نم باران. با اينكه مهر 
با ش��لوغ كردن كوچه و خيابان ها رسماً شروع 
خود را اعلام كرده است اما هنوز چشم تهراني ها 
نه به باران كه حتي به ديدن آس��مان ابري نيز 
روشن نشده است. شايد آسمان آفتابي و هواي 
نسبتاً گرم مهرماه از اين حكايت دارد كه به اين 
زودي ها خبري از بارندگ��ي نخواهد بود، پس 
خودمان بايد به فكر خودمان باشيم و انتظاري 
از آسمان براي شس��تن آلاينده هايي كه توليد 

مي كنيم، نداشته باشيم. 
سال هاست با از راه رسيدن فصل خزان، آنقدر 
بازار نظرات كارشناس��انه و غير كارشناسانه در 
مورد شلوغي خيابان ها و ترافيك و آلودگي هوا و 
تغيير ساعات ادارات و سازمان ها داغ مي شود كه 
فكر مي كنيم حتماً گره اين معضلات در همين 
سال باز خواهد شد و از سال بعد پاييز دل انگيزي 
را تجربه خواهيم كرد اما غافل از اينكه هر سال 

دريغ از پارسال...!

س�يكلت ها  ر تو مو
به صورت متوس�ط 
شش برابر خودروها 
آلايندگ�ي تولي�د 
مي كنند و 25 درصد آلودگي شهرهاي بزرگ 
ناش�ي از تردد موتورسيكلت هاس�ت. بر اين 
اساس دبير ش�وراي عالي هماهنگي ترافيك 
شهرهاي كشور از ارسال آيين نامه  ساماندهي 
موتورس�يكلت ها به هيئت وزي�ران خبر داد 
كه بر اس�اس اين آيين نامه تولي�د موتورهاي 
كاربراتوري از س�ال95 متوقف و اس�تاندارد 
يورو3 براي موتورسيكلت ها اجباري خواهد 
شد تا مشكلات زيست محيطي در اين خصوص 
تا حدودي برطرف ش�ود. با اي�ن حال تاكنون 
اعمال طرح ها و قوانين مختلف براي ساماندهي 
تردد اين وسايل نقليه بي اثر بوده و بايد چاره 
اساس�ي در اين خص�وص انديش�يده ش�ود. 
مهدي يدي همداني، دبير شوراي عالي هماهنگي 
ترافيك ش��هرهاي كشوراز ارس��ال آيين نامه اي 
درباره موتورسيكلت ها به هيئت وزيران خبر داد 
و اف��زود: در اين آيين نامه وظايف دس��تگاه هاي 
ذي ربط و وضعيت توليد موتورسيكلت در كشور 
مشخص شده اس��ت. همچنين در اين آيين نامه 
پيشنهاد ش��ده است از شهريور س��ال ۹5 توليد 

موتورسيكلت كاربراتوري متوقف شود. 
وي اف��زود: آيين نام��ه اي در خص��وص موتورها 
پيشنهاد شد كه در آن درباره موتورهاي برقي و 
راهكارهايي كه بايد دولت در نظر بگيرد تا توليد 
موتور برقي و واردات آن افزايش داش��ته باش��د، 
بحث شد. قطعاً با كاهش تعرفه گمركي واردات 
اين موتورها، مردم قدرت خريد بيشتري خواهند 
داشت و تمايل براي استفاده از موتورهاي برقي 

افزايش مي يابد. 
 استاندارد يورو3 براي موتورسيكلت ها

به گفته دبير شوراي عالي هماهنگي ترافيك در 
صورت تصويب اين آيين نامه در هيئت وزيران 

در اي��ران همانند بس��ياري از كش��ورهاي دنيا 
اس��تاندارد يورو3 براي موتورس��يكلت اجباري 
مي شود و توليد موتورس��يكلت در كشور صرفاً 
به صورت انژكتوري انجام مي ش��ود. همچنين 
در اي��ن آيين نامه ب��ه وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت پيش��نهاد داده ش��ده كه س��ختگيري 
بيشتري براي واحدهاي توليدي در نظر بگيرد 
تا هر واحد توليدي با امكانات كم قادر به توليد 
موتورس��يكلت نباش��د تا از اين طريق علاوه بر 
ارتقاي كيفيت موتورس��يكلت هاي انژكتوري، 
استفاده از موتورهاي برقي نيز در كشور افزايش 
يابد. پيشنهاد راه اندازي خطوطي براي موتورهاي 
برقي توسط شهرداري ها نيز در اين آيين نامه داده 

شده است. 
دبير شوراي عالي هماهنگي ترافيك شهرهاي 
كش��ور تأكيد ك��رد: در اين جلس��ه پليس نيز 
گله مندي هاي��ي داش��ت و در قالب گزارش��ي 
در خص��وص برخوردهايي كه موتورس��واران با 
مأمورين پليس داشته اند، مشكلاتي مطرح شد. 

در حقيقت در مواردي هنگامي كه پليس قصد 
اعمال قانون براي راكبان موتورسيكلت متخلف 
را دارد بعضاً برخي موتور س��واران ب��ا مأموران 
پليس درگيري هايي داشته اند. در حالي كه اين 
موضوع در ش��أن كشورمان نيس��ت كه عده اي 
آنقدر گستاخ باشند كه حتي با پليس درگيري 

فيزيكي پيدا كنند. 
همداني با اشاره به مشكلات اقتصادي و اجتماعي 
كه اين قشر دارند، گفت: موتورسواران متخلف در 
هنگام اعمال قانون واكنش هاي بس��يار تندي 
نشان مي دهند، نهايت مشكلات موتورسيكلت ها 
معضلي است كه سابقه طولاني دارد و در زمان 
كوتاه قابل حل نيس��ت اما بايد س��مت و سوي 

مناسبي در دولت داشته باشيم. 
 كم كاري نيروي انتظام�ي در برخورد با 

متخلفان موتور سوار 
همداني درب��اره اعمال قان��ون راكبان متخلف 
نيز گفت: به اس��تناد ماده 20 قان��ون تخلفات 
رانندگي تمامي قوانيني كه در مورد اتومبيل ها 

وجود دارد براي موتورسيكلت نيز صادق است. 
بر همين اساس در طول سنوات گذشته پليس 
نيروي انتظامي براساس قانون وظيفه داشته كه 
موتورسيكلت هاي خاطي را به پاركينگ منتقل 
كند اما اين مجازات اثربخ��ش نبوده، به طوري 
كه براس��اس آمار رئيس پليس راهور كشور، در 
حال حاضر قريب به يك ميليون موتورسيكلت 
در پاركينگ هاي طرف قرارداد نيروي انتظامي 
متوقف هستند و بس��ياري از مالكان آنها براي 
گرفتن موتورسيكلت هاي خود به پليس راهور 
مراجعه نمي كنند و بايد س��ختگيري بيشتري 
توس��ط نيروي انتظام��ي به كار گرفته ش��ود و 
مجازات هاي بيشتري مانند نمرات منفي براي 
خاطيان يا ابطال گواهينامه در نظر گرفته شود.

 همچنين نماينده مردم تهران در مجلس شوراي 
اسلامي در طرح سؤال خود از وزير كشور در مورد 
عدم برخورد قاطع پليس با تخلفات موتورسواران 
و سلب آرامش رواني و سلامتي مردم توسط آنان 
از دادستان كل كشور خواست به خاطر كم كاري 
نيروي انتظامي در قبال موتور سيكلت  سواران از 

اين دستگاه شكايت كند. 
مجتبي رحماندوست در جلسه علني سه شنبه 
گذشته مجلس، پليس راهور را مسئول انضباط 
خيابان ها عنوان و خاطر نشان كرد: با اين وجود 
ظاهراً پليس توان كنترل موتورسيكلت سواران 
را ندارد پس وظيفه  خود را در اين رابطه فراموش 

كرده است. 
اين نماينده مجلس با بيان اينكه مسئولان نيروي 
انتظامي و پليس راهور از تاكتيك هاي ناكارآمد 
براي برخورد با تخلفات موتور سيكلت ها استفاده 
مي كنند، ادامه داد: پاس��خ وزير به سؤال من به 
طور خلاصه اين بود كه بيشتر از اين نمي شود با 
تخلفات موتور سواران برخورد كرد. اين بدترين 
پاسخ اس��ت. در حال حاضر در كشورهاي دنيا 
حتي در كش��ورهاي عقب مانده وضعيت خيلي 

بهتر از كشور ماست. 

  شوراي سنجش و پذيرش دانشجو با تش��كيل جلسه سهم سوابق 
تحصيلي در كنكور سال ۹5 را مشخص كرد كه بر اين اساس تأثير 25 
درصدي سوابق تحصيلي پابرجاست و علاوه بر آن افزايش 5 درصدي 
نيز طبق ضوابطي اعمال مي شود. قانون س��نجش و پذيرش دانشجو 
مش��تمل بر 11 ماده و هفت تبصره در جلس��ه علني دهم شهريور ماه 
13۹2 مجلس شوراي اسلامي به تصويب رس��يد. براساس اين قانون 
مقرر شد در پذيرش دانشجو تأثير س��ابقه تحصيلي سالانه به صورت 
تدريجي و صعودي افزايش يابد و پس از پنج س��ال حداقل 85 درصد 
ظرفيت پذيرش دانشجو در كل كشور بر مبناي سابقه تحصيلي باشد. 

   رئيس جمهور »قانون تصويب تشريفات 
)پروتكل( حفاظ��ت از درياي خزر در برابر 
آلودگي ناشي از منابع و فعاليت هاي مستقر 
در خشكي الحاقي به كنوانسيون چارچوب 
حفاظت از محيط زيس��ت دريايي درياي 
خزر« را براي اجرا ابلاغ ك��رد. به گزارش 
»جوان« به نق��ل از پايگاه اطلاع رس��اني 

دولت، اين قانون در جلس��ه علني مورخ 18 مردادماه 13۹۴ مجلس 
ش��وراي اس��لامي تصويب و در تاري��خ 13۹۴/6/۴ به تأييد ش��وراي 
نگهبان رسيده و در تاريخ 13۹۴/6/23 از سوي دكتر حسن روحاني، 

رئيس جمهوري براي اجرا ابلاغ شده است.
  محم��ود بهادري، عض��و انجمن كوهن��وردان ايران با بي��ان اينكه 
غارنوردي بدون توجه به مباحث زيس��ت محيطي در كش��ور منسوخ 
شده است، تونل زدن، جاده كش��ي و احداث كارخانه در اطراف غارها 
را يكي ديگر از چالش هايي كه غارهاي كش��ور با آن مواجه هس��تند، 
عنوان كرد و اف��زود: از آنجا كه محيط داخل غارها فاقد نور خورش��يد 
است، تجزيه مواد در آن يا صورت نمي گيرد يا به كندي اتفاق مي افتد. 
بنابراين مواد خارجي از جمله زباله ها و فضولات حيواني يا انس��اني و 
حتي عرق بدن كوهنوردان از آنجا كه تجزيه نمي ش��وند، چنانچه در 
اين محيط باقي بمانند موجب تخريب غارها و نابودي اين اكوسيستم 

ارزشمند مي شوند. 
  مرداويج آل بويه از بنيانگذاران مؤسسه خيريه محك درباره برخي 
مشكلات بزرگ ترين بيمارستان كودكان مبتلا به سرطان )محك( كه 
به طور رايگان به بيماران خدمت درماني ارائه مي دهد، گفت: اول اينكه 
پزشكان اندكي داريم، از طرفي هم انتظار داريم كساني كه مي خواهند 
در مؤسسه و بيمارس��تان محك همكاري كنند نه به طور رايگان ولي 
تحت شرايط يك مؤسسه خيريه به بيماران خدمت كنند كه بيشتر نياز 

به متخصصان هماتولوژيست داريم. 
  مدير كل نوسازي مدارس استان خراسان رضوي از احداث 32 پروژه 
آموزشي توسط بنياد بركت در مناطق محروم استان خراسان رضوي 
خبر داد. سيد هدايت الله هاشمي نسب گفت: در آستانه سال تحصيلي 
جديد نيز 12 پروژه آموزشي با 82 كلاس درس با صرف هزينه ۴ ميليارد 
و 700 ميليون توماني در س��ال 13۹۴ توس��ط بنياد بركت در استان 

خراسان رضوي تحويل شده است. 
  متخصصان تغذيه كلم را مهم ترين سبزي ضد سرطان معرفي كرده 
و معتقدند كلم منبع سرش��ار كلسيم اس��ت و خواص درماني زيادي 
دارد. خانواده كلم مهم ترين سبزي هاي ضد  سرطان محسوب مي شود 
و منبع سرشار از كلسيم است. البته كلس��يم موجود در كلم به اندازه 
شير و ماست نيست ولي به دليل وجود فيبر در اين سبزي مصرف آن 
جهت حفظ سلامت بدن توصيه مي ش��ود. بر همين اساس افرادي كه 
دچار نفخ شكم هستند براي مصرف انواع كلم بايد آن  را به مدت پنج تا 
شش دقيقه بخارپز كنند، با انجام اين اقدام مصرف كلم نيز سبب نفخ 

شكم نخواهد شد. 

علي خدايي بيجاري س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

  تسريع در توزيع سبد كالاي مستمري بگيران 
يك مس�تمري بگير كميته امداد امام خمين�ي )ره(: چرا دولت 
سبد كالاي مس��تمري بگيران كميته امداد امام خميني )ره( را توزيع 
نمي كند. آيا توزيع سبد كالاي اين قش��ر نيازمند از سوي دولتمردان 
فراموش شده است؟ در ضمن هر سال س��بد كالايي كه به مشمولان 
اين طرح تعلق مي گيرد با افزايش قيمت ها و تورم آب مي رود و كسي 

هم پاسخگو نيست!

 حاكمان بي لياقت، نه حريم مي شناس�ند و ن�ه حرمت خانه 
خدا را

اكبري - تهران: حاكمان بي لياقت نه حريم خانه خدا را نگه مي دارند 
و نه حرمت زائران اين خانه را. لازم است مسلمانان با وحدت و يكصدا 
شدن براي اداره خانه خدا چاره انديشي كنند تا در حريم امن الهي ظلم 

گسترش نيابد. 

راه محيط زيست به تركستان ختم مي شود
نابودي تنوع زيستي بحران نيست؟!

روز گذش��ته خبر تلف ش��دن 50 رأس كل و بز در اثر بيماري طاعون 
نشخواركنندگان )PPR( ، در طالقان رس��انه اي شد. اين در حالي بود 
كه در ادامه اتلاف سريالي اين گونه هاي جانوري در استان هاي مختلف، 
دوستداران محيط زيست، به واسطه توقف و سرآمدن اخبار تلفات اين 
بيماري، اميد اين داشتند كه مهار اين مهم توسط دستگاه هاي متولي 
محقق شده باش��د! اما آنگونه كه از ظواهر امر پيداست، اين بيماري در 
حالي بسط و گسترش مي يابد و در استان ها و شهرستان هاي مختلف 
اپيدمي مي شود كه مسئولان ارشد محيط زيس��ت، تا كنون راهكاري 
خاص و سياستي عاجل را براي مهار و مقابله با اين بيماري در سطحي 
كلان و گس��تره اي ملي در پيش نگرفته اند و اين بيم��اري در عرض و 
طولي فزاينده، هر روز ابعادي ويرانگر مي يابد و زيس��تگاه هاي طبيعي 
كل و بز كوهي در اس��تان هاي جديد و هم مرز با اس��تان هاي آلوده را 

درگير مي كند. 
فردين حكيمي، رئيس اداره نظارت بر امور حي��ات وحش اداره حفاظت 
محيط زيست البرز با اعلام خبر تلفات 50 رأس كل و بز در اثر شيوع بيماري 
طاعون نشخواركنندگان به ايس��نا گفته اس��ت كه اين بيماري از استان 
مركزي شروع شد، سپس به استان هاي اصفهان، زنجان و در ادامه به البرز 
رسيد و دراين استان نيز در ناحيه شكار ممنوع طالقان كه 3 هزار گونه كل 

و بز داريم، دچار اين حادثه شديم. 
خبر ديگري كه روز چهارشنبه منتشر شد، خبر»مهر« بود كه با تيتر »خطر 
بيماريPPR از سر حيات وحش همدان گذشت« در رأس اخبار اين خبر 
گزاري قرار گرفت. مهدي صفي خاني، سرپرس��ت محيط طبيعي محيط 
زيست همدان با اعلام اين خبر آغاز فصل پاييز و كاهش گرماي هوا را علت 
كم شدن گستره تلفات ناشي از شيوع طاعون نشخواركنندگان دانسته و 
افزوده است كه PPR بيماري مشترك دام اهلي و حيات وحش بوده كه 

ممكن است در شرايط خاص عود كند. 
اين در حالي است كه بسياري از كارشناسان از اوايل تيرماه كه زمان شيوع 
بيماري بود و اين بيماري ابتدا در اراك ۴00 رأس كل و بز كوهي را از پاي 
در آورد، هشدار داده بودند كه در صورت جدي نگرفتن اين بيماري تلفات، 
قابل توجه خواهد بود! همانگونه كه دكتراس��ماعيل كهرم، مشاور رئيس 
سازمان محيط زيست در رابطه با شيوع بيماري اظهار نگراني كرده و گفته 
كه نگران است اين بيماري به كردستان و بيجار برسد و سر از دشت هاي 
غربي آن درآورد،  دش��ت هاي خرمي كه تا س��رپل ذهاب مي روند، چراكه 
گونه هاي در معرض انقراض مانند گوزن زرد در سايت بيجار، با هدف تكثير 

نگهداري مي شوند. 
 ام��ا از س��وي ديگ��ر ابراهيم كارنام��ي، مدي��ركل محيط زيس��ت اراك 
در1۹شهريورماه و در گفت و گو با رسانه ها در راستاي تصريح اين نوشتار 
مي گويد: » متأسفانه اين بيماري در بخش اعظمي از كشور پخش و شايع 
شده، بايد در سطح ملي با عزم ملي دنبال ريش��ه كني اين بيماري برويم. 
حتي نياز به عزم جهاني و منطقه اي هم دارد. خطر بسيار جدي است، در 
بعضي استان ها اين بحث را مخاطره يا بحران نمي دانند، چطور تنوع زيستي 
كه 50 سال 100 سال برايش زحمت كشيده شده بر اثر يك ميكروب دارد 
از بين مي رود را بحران نمي دانند؟ بحران كه فقط مربوط به انسان ها نيست. 

اين نگاه را بايد اصلاح كنيم.«
اما آنچه كه تعجب بس��ياري از حاميان محيط زيست را برانگيخته است، 
جنس دغدغه هاي رؤساي ارشد س��ازمان محيط زيست است كه موردي 
چون مهار و مقابله با اين بيماري را رها كرده اند و بودجه اندك اين سازمان 
را مصروف برگزاري جشنواره اي به نام »جشنواره فيلم سبز« كرده اند كه 
روز سه شنبه هفته گذشته نشست مطبوعاتي اين جشنواره توسط فرهاد 

توحيدي برگزار شد!

با اجباري شدن استاندارد يورو3 توليد موتورسيكلت هاي كاربراتوري از سال95 متوقف مي شود  

بي اثر بودن اعمال قانون براي موتورسيكلت ها!
ساماندهي موتورسيكلت ها در دستور كار هيئت وزيران

محمد رضا هاديلو
   گزارش  يك

بيژن سوراني
   گزارش 2

 ايران رتبه سوم جهان را
 در رشته مهندسي شيمي كسب كرد

ب�ر اس�اس اطلاع�ات پاي�گاه اس�تنادي   اي اس اي اي�ران 
ش�يمي  مهندس�ي  رش�ته  عل�م  تولي�د  در  توانس�ت 
كن�د.  كس�ب  را  جه�ان  س�وم  جاي�گاه   2014 س�ال  در 
به گزارش مهر، ايران در توليد علم رش��ته مهندس��ي شيمي در سال 
2001 جايگاه 31 دنيا را در اختيار داشت كه اين جايگاه در سال 2010 

به رتبه 11 و در سال 201۴ به رتبه سوم دنيا ارتقا پيدا كرد. 
گفتني است، مهندسي شيمي عبارت است از »فن كاربرد علوم پايه در 
جهت پياده نمودن فرآيندهاي شيميايي و فيزيكي در مقياس صنعتي.« 
بنابراين و با توجه به تعاريف فوق، مهندسي شيمي را مي توان تلفيقي از 
علوم گوناگون مانند رياضي، شيمي و فيزيك دانست كه با در نظر گرفتن 
فاكتورهاي اقتصادي، توليد صنعتي يك فرآورده از طريق فرآيند هاي 

شيميايي و فيزيكي را در مقياس زياد طراحي و رهبري مي كند. 
با نگاهي دقيق تر مي توان ويژگي ها و توانايي هاي موجود در مهندسي 

شيمي را به طور خلاصه به صورت زير دسته بندي كرد:
- شناخت و بررس��ي فرآيندهاي فيزيكي و شيميايي متوالي در مسير 

توليد. 
- طراحي سيستم ها و دستگاه هاي مورد نياز در اين مسير. 

- بهينه كردن سيستم از نظر اقتصادي و كيفيت فرآورده ها و... 

 14 درصد سالمندان
 سيگار و قليان استعمال مي كنند

اس�تعمال  از  بهداش�ت  وزارت  س�المندان  اداره  رئي�س 
داد.  خب�ر  س�المندان  درص�د   14 در  قلي�ان  و  س�يگار 
پريس��ا طاهري گفت: بر اس��اس آمارهاي س��ال ۹2 ح��دود 8 درصد 

سالمندان سيگار و 5/۹ درصد قليان مصرف مي كنند. 
وي افزود: بيشترين مصرف قليان در سالمندان، مربوط به استان هاي 
جنوبي بوده و استعمال سيگار اين قش��ر از جامعه در تمام استان ها به 

صورت پراكنده است. 
رئيس اداره سالمندان وزارت بهداشت با اشاره به اينكه استعمال قليان و 
سيگار در ميان زنان سالمند بسيار كمتر از مردان است، افزود: استعمال 
مواد مخ��دري همچون ترياك براي كنترل درده��ا همچون دردهاي 
عضلاني و اس��تخواني مزمن به ميزان اندك در برخي از س��المندان 

گزارش شده است. 
طاهري با تأكيد بر اينكه درصد اندكي از سالمندان اعتياد به مواد مخدر 
دارند، گفت: اينكه س��المند به دليل تنهايي به استعمال ترياك روي 
آورد، بسيار كم است و بيشتر به دليل دردهاي اسكلتي در اين قشر از 

جامعه به ميزان ناچيز مصرف مواد مخدر وجود دارد. 

 پرداختن به موارد غير اولويت دار
 دليل تأخير اصلاح قوانين معلولان

نايب رئيس كميس�يون اجتماع�ي مجلس ضمن تش�ريح دلايل 
طولاني ش�دن روند اصلاح قان�ون جامع معلولان كه چهار س�ال 
به ط�ول انجامي�ده اس�ت، مش�كلات س�اختاري و پرداختن به 
م�وارد غير اولويت دار را دلي�ل تأخير اصلاح قواني�ن عنوان كرد. 
محمد اسماعيل سعيدي گفت: متأسفانه مشكل اصلي ما در مورد اصلاح 
يا تدوين چنين لوايحي، ساختارها و فعاليت سازمان هايي است كه بايد 

اصلاح و به روزرساني شود كه متأسفانه اينگونه نشده است. 
وي گفت: وزير در مورد تأخير چهار س��اله اصلاح قانون معلولان نقش 
زيادي ندارد و علت اصلي طولاني ش��دن روند اصلاح قانون، سيستم 
اداري و س��اختار سازمان هاس��ت و البته اولويت بندي موضوعات نيز 
موضوع ديگري است كه بايد در نظر گرفته ش��ود. اين در حالي است 
كه معمولاً در كش��ور ما حاش��يه و موضوعات غيراولويت دار زودتر از 

موضوعات مهم رسيدگي شده و متن را تحت الشعاع قرار مي دهد. 
نايب رئيس كميسيون اجتماعي مجلس به كاهش تصدي گري دولت 
و اجراي اصل ۴۴ قانون اساسي اش��اره كرد و گفت: بخش عمده اي از 
تصدي گري ها در وزارت رفاه و كار است، به طوري كه هم اكنون بيش از 
۴00 شركت در زيرمجموعه اين وزارتخانه فعاليت مي كنند و بر همين 
اساس نيز مشكلات زيادي وجود دارد كه بايد به آنها رسيدگي شود و 
يكي از دلايلي كه وزير نمي تواند به تمامي موضوعات در زمان تعيين 

شده رسيدگي كند، همين است. 
سعيدي با اشاره به اينكه بيش از چهار س��ال اصلاح قانون معلولان به 
طول انجاميد، اظهار داشت: سازمان بهزيس��تي بايد به سمت كسب 
مهارت، پيشگيري، توانمندسازي، كنترل و پيگيري مسائل و مشكلات 
اجتماعي حركت كند ك��ه معلولان نيز در اولويت اين س��ازمان براي 

رسيدگي قرار دارند. 
به گفته وي، سازمان هايي مانند بهزيستي، تأمين اجتماعي و صندوق 
بازنشستگي كه جامعه هدف آنها بازنشسته ها، كارگران، بيمه شده ها و 
نيازمندان هستند، بايد از هرگونه حاشيه هاي سياسي دور بوده و بيشتر 
وقت و هدف خود را صرف افراد تحت پوشش خود و كاهش نيازهاي آنها 
كنند كه البته متأسفانه اين سازمان ها نيز درگير تصدي گري شده اند. 
نايب رئيس كميس��يون اجتماعي مجلس با تأكيد بر اينكه معلولان با 
مشكلات زيادي دست به گريبان هستند، گفت: مهم ترين مشكل آنها 
مسكن اس��ت به طوري كه بس��ياري از آنها كه در مسكن مهر ثبت نام 
كرده بودند، نتوانستند از عهده اقساط و تأمين هزينه هاي آن برآيند و 
مسكن خود را تحويل بگيرند، به همين دليل سازمان بهزيستي ابتدا 
بايد مشكل آنها را حل كند و س��پس وزير رفاه وعده دهد كه »تا پايان 

سال ۹5 هيچ معلولي بدون مسكن نخواهد بود«. 
وي گفت: مسئولان وزارتخانه و سازمان بهزيستي بايد طرحي تدوين 

كنند كه بر مبناي آن بتوانند مشكلات معلولان را برطرف كنند. 
سعيدي از مسئولان وزارت رفاه خواست تا در مورد استخدام معلولان 
با استفاده از سهميه 3 درصد در اين وزارتخانه و زيرمجموعه هاي آن 
آمار و ارقام درست ارائه دهند تا مشخص شود كه آيا خود آنها به قانون 

عمل كرده اند يا خير. 

عكس: جوان


